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Avui els joves 
tenen un sou 
baix i una feina 
poc estable

Cal mantenir l’edat de jubilació, 
encara que visquem més i millor

es i, independentment de l’edat, no 
suposa el mateix esforç treballar en 
una oficina, en un supermercat o en 
una obra. En qualsevol cas, però, allar-
gar l’edat de jubilació és una possibi-
litat, com tantes altres, que es troba 
damunt la taula del pacte d’Estat que 
tots els partits poítics estan elaborant 
per trobar la millor solució possible i 
que des de la representació dels pen-
sionistes controlen amb molta cura. 

Un altre dels punts a resoldre si 
a llarg termini no ens volem trobar 
amb un greu problema a l’hora de co-
brar una pensió digna és la pedagogia 
als joves al respecte. Segons Risco, cal  

E 
l representant dels pensi-
onistes al Consell d’Admi-
nistració de la CASS, Jacint 
Risco, deia en una entrevis-
ta a EL PERIÒDIC que cal 

mantenir l’edat de jubilació perquè 
hi hagi un relleu generacional en el 
treball. Ara bé, quina ha de ser aques-
ta edat és un dels punts més polèmics, 
i més difícils de resoldre, a l’hora de 
trobar una solució per a la sostenibili-
tat de les pensions. A priori, els repre-
sentants dels pensionistes estan en 
contra d’allargar-la més enllà dels 65 
anys, si bé és cert, com assenyala Ris-
co, que cada vegada tots vivim més i 

millor i, per tant, amb 65 anys la ma-
joria de les persones mantenen intac-
tes les seves capacitats mentals i po-
den gaudir d’un bon estat de salut i 
forma. No és menys cert, però, que ca-
da professió té les seves conseqüènci-

preveure la jubilació amb antelació i 
aquesta s’ha de recolzar en tres pilars: 
una pensió pública, una de l’empre-
sa i una de personal. Aquesta última, 
precisament, sembla ser la clau per a 
poder viure un cop retirats i, evident-
ment, requereix dècades de planifi-
cació. A més, cal recordar que la pen-
sió pública parteix d’un model tradi-
cional en què es treballa i s’escalen 
posicions professionals, a l’hora que 
s’augmenta el sou. Lamentablement, 
aquesta no és la situació de la majo-
ria joves que avui tenen un salari més 
aviat baix i una situació laboral molt 
poc estable.
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Les dificultats per accedir a 
un habitatge digne tenen 
relació amb molts altres as-
pectes de la vida que acaben 

condicionant la mateixa evolució 
de la societat, com la salut i el seu 
impacte en el sistema sanitari.

L’origen d’aquest problema es 
pot resumir en l’acció combinada 
de dos factors: la disparitat entre 
l’evolució de la renda i la de l’habi-
tatge (sigui obra nova, segona mà o 
lloguer) per una banda, i la pràctica 
inexistència d’oferta d’habitatge so-
cial per l’altra.

Les opinions convergeixen gai-
rebé totes en un punt comú: els llo-
guers són excessius perquè no guar-
den la proporció en referència al sa-
lari mínim actual –1.121,47 euros–.

Quina part percentual represen-
ta en les famílies que viuen amb el 
sou mínim de 1.121,47 euros la mit-
jana de lloguers actuals? Un percen-
tatge massa elevat, inclús m’atrevi-
ria a dir insostenible.

Davant la situació cal lluitar con-
tra la injustícia social dels que són al 
capdavant de les institucions.

En l’article publicat Prometen molt 
i no fan res, el nostre company Jaume 
Bartumeu proposava fa temps esta-
blir un topall en els augments de llo-
guer en les renovacions de contrac-
tes que no permeti establir una ren-
da que superi el 15% de l’anterior.

Democràticament discrepo. Con-
sidero que admetre una renda que 
no superi el 15% anterior pot ser 
enormement desproporcional a 
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l’augment que s’apliquen als preus 
dels articles de primera necessitat i 
a l’augment salarial.

L’habitatge és un dels reptes prin-
cipals de la nostra societat i per això 
cal construir habitatges socials amb 
rendes controlades.

La llei actual possibilita l’ajuda 
al lloguer de l’habitatge però, és evi-
dent, que és o serà necessari assegu-
rar el seu futur.

El problema social, dels llogaters 
d’habitatge, cerca una solució, pe-
rò no se n’acaba de trobar. Per què? 
S’està ajudant a augmentar la rique-
sa mantenint la pobresa.

No vull generalitzar però molts 
dels actuals governants no ente-
nen l’essència de la solidaritat. Per 
a mantenir el benefici d’uns sectors 
privilegiats, no aturen la profunda 
desigualtat que comporta una per-
manent injustícia social.

Amb el sou mínim actual, deixar 
que es cobrin lloguers abusius, em 
sembla un atemptat al dret constitu-
cional a un habitatge digne.

Som en una societat que viu se-

grestada per un poder econòmic fe-
rotge.

Dir això és rebel·lar-me i sóc cons-
cient que pot no representar res, pe-
rò per sobreviure primer he d’estar 
viu.

Penso que els conservadors ens te-
nen por perquè saben que nosaltres 
no en tenim. La lluita es resumeix en 
un sol comportament: canviar un 
problema per una solució és, al meu 
entendre, part de la solució.

La companya Elisabet Zoppet-
ti va escriure l’article Treballem per 
a vostè... de debò? (BonDia, 3 d’agost 
del 2020), que encara és de plena ac-
tualitat. Per això comparteixo la se-
va opinió: Ens sentim orgullosos de 
veure que les nostres propostes arri-
bin a convertir-se en proposició de 
llei...

Sabem que el camí continua sent 
llarg sine die. Jo, davant d’aquesta si-
tuació, vull mantenir l’esperança i 
defensar els nostres drets constituci-
onals a un habitatge digne. H
Membre del Consell Nacional de 
Progressistes-SDP
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